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دولت راه را باز کند

چالش های پيش روی صنعت نيروگاهی 
در گفت و گو با دکتر غروی 

گفت وگ�و ب�ا دكت�ر مجتب�ی غ�روي، چه�ره 
شناخته شده در میان مديران صنعت برق ايران، 
از نح�وه، اه�داف و چش�م انداز حضور ش�ركت 
شاهد در صنعت نیروگاهي ايران شروع شد و به 
چالش ها و فرصت هاي سرمايه گذاري در صنعت 
برق و موانع پیش رو كشید. دكتر غروي، مجري 
طرح هاي نیروگاهي شاهد، در گفت وگو با ماهنامه 
ب�ازار بین المل�ل صريح و صادقانه به پرس�ش ها 
پاسخ داد. او از يك سو انحصاري بودن بازار برق 
ايران و پايین بودن نرخ بازگشت سرمايه گذاري 
در طرح هاي نیروگاهي ايران را مهم ترين چالش 
پیش روي س�رمايه گذاران عن�وان مي كند و از 
س�وي ديگر اعتق�اد دارد از زاويه اس�تراتژيك 
و ن�گاه بلندم�دت، س�رمايه گذاري در بخ�ش 
نیروگاهي توجیه اقتصادي و بازدهي مناسبي به 

همراه دارد. 
به باور مجري طرح هاي نیروگاهي ش�اهد دولت 
باي�د راه را براي حضور جدي تر س�رمايه گذاران 
بخ�ش خصوص�ي و عموم�ي و نی�ز مش�اركت 
سرمايه گذاران خارجي با شركت هاي داخلي باز 
كند و با در نظر گرفتن مشوق هاي مالي جديدتر 
و تس�هیل رون�د برخورداري از حس�اب ذخیره 
ارزي و اعط�اي تضمین ه�اي كافي اج�ازه دهد 
بازار برق ايران به بازار پرس�ود و رقابتي تبديل 
ش�ود. چرا و چگونه؟ پاس�خ دكتر غروي به اين 
س�ئوال و البته جزئیاتي بیش�تر در گفت وگوي 

بازار بین الملل با ايشان بخوانید.

 ابتدا از نحوه ورود شركت شاهد به صنعت 
نیروگاه ب�رق و آخرين وضعی�ت پروژه هاي 
نیروگاهي ش�ركت بگويید كه اكنون در چه 

مرحله اي قرار دارد؟
شرکت شاهد براي ورود به بازار نیروگاهي و برق 
کش��ور از دو سال قبل برنامه ريزي هاي ابتدايي را 
انجام داد و س��ه پروژه س��اخت نیروگاه را هدف 
قرار داد که يكي از پروژه ها احداث نیروگاه گازي 
در منطق��ه ويژه اقتصادي وزارت صنايع و معادن 
در بندرعباس به ظرفیت 500 مگاوات با ش��رط 
تأمی��ن منابع مالي از طري��ق فاينانس بود. پروژه 
دوم احداث پروژه گازي 500 مگاواتي در ش��هر 
خمین و س��ومین پروژه، اح��داث نیروگاه گازي 
500 مگاوات��ي در منطق��ه جلال آب��اد تهران در 
45 کیلومتري جاده تهران-گرمسار است. پروژه 
اح��داث نیروگاه در منطق��ه آزاد وزارت صنايع و 
مع��ادن به دلیل عدم تأمی��ن منابع مالي به طور 
کل��ي منتفي ش��د، ام��ا در دو پ��روژه نیروگاهي 
خمین و جلال آباد تهران توانستیم قرارداد خريد 

تضمیني برق را با شرکت توانیر امضا کنیم. 
ب��ا اين توضیح که قرارداد خريد تضمیني برق در 
شرکت توانیر بر اساس مدل خاصي است؛ به اين 
معنا که توانیر، سوخت نیروگاه را تأمین مي کند 
و در ازاي نرخ هاي توافقي، نیروي برق تولید شده 
را خريداري مي کند، اما پس از بحث هايي که در 
وزارت نفت صورت گرفت، قرار ش��د نیروگاه هاي 
گازي ب��ه دلی��ل مطل��وب نب��ودن راندم��ان، به 
س��یكل ترکیبي تغییر پیدا کنند و لذا مجوزهاي 
نیروگاهي ش��اهد هم از گازي به سیكل ترکیبي 
تغیی��ر پیدا کرد. يك��ی از اقدامات پس از امضاي 
توافق نامه با توانیر بر سر خريد تضمیني برق، اين 
ب��ود که تلاش کرديم مجوزه��اي قانوني ديگر را 

اخ��ذ کنیم، از جمله اينك��ه 91 هكتار زمین در 
ش��هر خمی��ن و 80 هكت��ار زمی��ن در منطقه 
جلال آباد تهران در اختی��ار گرفتیم و مجوزهاي 
قانوني آب، برق و محیط زيس��ت را هم گرفتیم و 
لذا مقدمات آغاز عملیات اجرايي در اين دو پروژه 
آماده است، اما مسئله اصلي اين است که بتوانیم 
از حس��اب ذخیره ارزي ب��راي تأمین منابع مالي 
اين دو نیروگاه اس��تفاده کنیم ي��ا اينكه بتوانیم 
مج��وز اس��تفاده از فاينانس داخل��ي و خارجي 
بگیري��م و در حال حاضر اي��ن دو راه را پیگیري 
مي کنی��م تا بتوانیم راهي براي تأمین اعتبار پیدا 
کنی��م. البته در هر دو پ��روژه خمین و جلال آباد 
با ش��رکت مپنا، تفاهم نامه اي امض��ا کرديم تا به 
عنوان سازنده نیروگاه يا پیمانكار EPC با شرکت 
شاهد همكاري کند که طبق توافق نامه، قرار است 
ش��رکت مپنا 25 درصد در اين دو پروژه با شاهد 
ش��ريك ش��ود و اين تفاهم نامه همچنان به قوت 

خود باقي است.

 چرا با وجود اينکه دولت تلاش كرده است 
بخش خصوص�ي و غیردولتي در پروژه هاي 
نیروگاهي سرمايه گذاري كنند، باز هم بخش 
خصوصي و غیردولتي استقبال نکرده اند، تا 
دولت برخلاف سیاس�ت هاي اصل 44 قانون 
اساس�ي به احداث نیروگاه براي تأمین برق 

كشور روي آورد؟
به نظرم دو علت مش��خص و روش��ن وجود دارد. 
ام��روزه نزديك ب��ه 20 هزار م��گاوت نیروگاه به 
روش BOO )س��اخت، بهره برداري و مالكیت( در 
وزارت نیرو تعريف ش��ده است که مقدار کمي از 
آن به نتیجه رسیده است. علت اول عدم استقبال 
از اي��ن ط��رح وزارت نی��رو اين اس��ت که حجم 
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س��رمايه گذاري در اين نیروگاه ها بالاس��ت. حتي 
اگر تصور کنید که يك بلوک سیكل ترکیبي 85 
درصد س��رمايه مورد نیازش را از طريق حس��اب 
ذخیره ارزي يا فاينانس خارجي با نرخ مناس��ب 
تأمین کند، حداقل 15 درصد آورده سرمايه گذار، 
حدود 60 میلیارد تومان خواهد بود و دست کم به 
همان میزان سرمايه آورده اولیه، به عنوان سرمايه 
در گ��ردش نیاز دارد. حال فرض کنید با توجه به 
مشكلاتي که ما در کشور داريم، بتوان يك بلوک 
س��یكل ترکیبي را در 36 ماه به اتمام رس��اند و 
در هم��ان 18 ماه اول بت��وان از يك واحد گازي 
آن بهره ب��رداري کرد. به نظر مي رس��د نرخ بازده 
سرمايه گذاري در طرح هاي نیروگاهي پايین است 
و نسبت به س��اير بخش هاي اقتصادي از توجیه 
کمتري براي س��رمايه گذاري برخوردار است. اين 
يك��ي از دلاي��ل اصلی عدم تماي��ل جدي بخش 
خصوصي اس��ت، بنابراين ماهیت سرمايه گذاري 
در نیروگاه هاي برق يك سرمايه گذاري سنگین با 
دوره بازگشت طولاني و نرخ بازده سرمايه نسبتا 
پايین تري در مقايس��ه با س��اير بخش هاست. از 
اين نظر، س��رمايه گذاري در صنعت نیروگاهي را 
بايد يك سرمايه گذاري استراتژيك قلمداد کنیم. 
علت دوم اين است که بر اساس قوانین و مقررات 
موجود کشور، خريدار اصلي انرژي تولیدي توسط 
نیروگاه ها، يعني برق، فعلا دولت اس��ت و شرکت 
توانیر خريدار اصلي است که اين فضاي حاکم بر 
صنعت برق يك نوع نگراني را در س��رمايه گذاران 
ايج��اد مي کند. حتي در ش��رايط اي��ده آل اگر به 
سرمايه گذار اجازه داده شود برق تولیدي خود را 
صادر کند، باز هم ناچار خواهد بود از شبكه برق 
کشور استفاده کند که باز هم دولتي است، بويژه 
اينكه هزينه هاي صادرات برق بروشني مشخص 
نیس��ت و در ثاني تضمی��ن کافي وجود ندارد که 
سرمايه گذار بتواند با اتكا به قراردادهاي پشتیبان، 
ب��رق را صادر کند. پس خريدار محصول نیروگاه، 
انحصاري اس��ت و از س��وي ديگر تحويل دهنده 
س��وخت هم، چ��ه گاز چه س��وخت مايع، دولت 
خواه��د ب��ود و انحصار آن در دس��ت دولت قرار 
دارد و سرمايه گذار نمي تواند از چند تأمین کننده 

سوخت خود را تأمین کند.

 به واقع هم عرضه كننده س�وخت نیروگاه 
در اي�ران، دولت�ي و انحصاری اس�ت و هم 
خريدار محصول برق. در كشورهاي مختلف 

دنیا وضعیت به چه نحوي است؟
در کشورهاي مختلف، موازنه هايي وجود دارد و به 
دلی��ل وجود بازار بورس برق، قیمت برق در بازار 
مشخص مي شود و خريدار و فروشنده در اين بازار 
با هم توافق مي کنند و ق��رارداد مي بندند، اما ما 
هنوز تا تأسیس بورس برق، فاصله زيادي داريم. 
در کش��ورهايي که بازار برق به صورت خصوصي 
اس��ت، تضمین های متقابلي از س��وي خريدار و 
فروش��نده داده مي ش��ود و حتي در کش��ورهاي 
موفق دنیا که بخش خصوصي نیروگاه مي سازد، 
ب��از هم مي بینیم که بدون پش��توانه هاي مالي و 
حمايت قطعي دولت امكان رش��د سرمايه گذاري 
در صنع��ت نیروگاهي وجود ن��دارد. از طرفي در 
سال هاي گذش��ته همواره عملكرد شرکت توانیر 

در ايران حكايت از اين داش��ته است که پرداخت 
صورت حس��اب نیروگاه هاي بخ��ش خصوصي با 
سرعت مورد انتظار همراه نبوده است و مطالبات 
نیروگاه هاي خصوصي به موقع پرداخت نمي شود 
و حتي ش��رکت مپنا همواره نسبت به تأخیر در 
بازپرداخت بدهي ها گله مند است. لذا در يك نگاه 
کل��ي، ايران به دلیل وجود پتانس��یل هاي خاص 
خود مي توان��د دالان انرژي منطق��ه و به عنوان 
ي��ك هاب انرژي عمل کند، چرا که ش��بكه برق 
م��ا به نخج��وان، آذربايجان، ارمنس��تان، ترکیه، 
عراق، پاکس��تان، افغانس��تان و ترکمنس��تان و 
تمام همس��ايگان مرزهاي خشكي اتصال دارد و 
حت��ي مي توانیم به کش��ورهاي دورتر مثل هند، 
گرجس��تان، ازبكس��تان و تاجیكس��تان هم برق 
صادر کنیم و اين امكان وجود دارد که به ش��بكه 
منطقه اي و جهاني برق متصل ش��ويم، اما لازمه 
پیوس��تن به ش��بكه منطقه اي و جهاني برق اين 
اس��ت که تضمین های کافي از سوي دولت براي 
سرمايه گذاري بخش خصوصي و غیردولتي داده 
ش��ود تا ايران بتوان��د دالان و هاب انرژي منطقه 

باشد.

 سئوالي كه اينجا مطرح مي شود اين است 
ك�ه با توجه با دش�واری هايي كه از ابتدا هم 
مشخص بود، چه انگیزه اي باعث شد شركت 
شاهد وارد اين حوزه شود و بخواهد فعالیت 
داشته باشد. وقتي خطوط انتقال برق دولتي 
است، تأمین كننده سوخت نیروگاه و خريدار 
محصول نیروگاه، دولتي است و بورس برقي 
هم وجود ندارد، چ�ه عاملي توجیه مي كند 
ك�ه ش�ركت ش�اهد بخواه�د وارد عرص�ه 
نیروگاهي شود. آيا نگاه شاهد به اين مسئله، 

نگاه استراتژيك و بلندمدت بود؟
اگر بتوانی��د منابع مالي مورد نی��از براي احداث 
يك نیروگاه را به دست بیاوريد، با تمام اشكالاتي 
که گفته ش��د، وقتي نگاهي به طرف ديگر سكه 
مي اندازيد، مي بینید کش��وري مثل ايران نیاز به 
رشد اقتصادي 15 تا 16 درصد دارد و حتما بايد 
رش��د تولید ان��رژي چهار تا پنج درص��د بالاتر از 
نرخ رش��د اقتصادي باشد. از سوي ديگر با توجه 
به رش��د جمعیت کش��ور و جوان ب��ودن ترکیب 
جمعیت��ي و همچنین نیاز منطقه به برق، به نظر 
مي رسد تولید و تجارت برق، يك تجارت پرسود 
خواهد بود، آن هم در آينده بس��یار نزديك. حتي 
پیش بیني مي ش��ود قیمت نهاده هاي انرژي، هم 
در بخ��ش نفت و گاز و هم در بخش برق، با روند 
منطقي به س��مت نرخ هاي جهاني حرکت کند. 
با اين توضیح فكر مي کنم توجیه سرمايه گذاري 
در صنعت نیروگاهي بالاس��ت. افزون بر اين اگر 
بتوانید سرمايه گذاري اصلي را از محلي با بهره 5 
تا 6 درصد تأمین کنید، در انتهاي دوره س��اخت 
نیروگاه به س��رمايه اي دس��ت خواهید يافت که 
ارزش افزوده آن خیلي زياد است، يعني پیش بیني 
می شود در يك واحد نیروگاهي با سرمايه گذاري 
300 میلی��ون يورويي، در هن��گام بهره برداري، 
ارزش افزوده اي دس��ت کم 30 درصدي به دست 

آيد. 
ل��ذا در يك افق درازمدت و اس��تراتژيك به نظر 

مي رس��د، س��رمايه گذاري در بخ��ش نیروگاهي 
مطمئ��ن و پرس��ود خواه��د ب��ود، البت��ه نبايد 
نگراني هاي پیش گفته را دس��ت کم گرفت. چون 
هم به س��رمايه زيادي نیاز داريد و هم در بازاري 
فعالیت مي¬کنید که نقش چنداني در ترس��یم 
قوانی��ن و مقررات ناظر ب��ر آن نداريد. پس نبايد 
بازار برق را مثل بازار تولید محصولات کشاورزي 
تلقي کرد، چون انرژي الكتريكي را نمي توان انبار 
کرد و وقتي تولید ش��د، بايد مصرف ش��ود و لذا 
تنظیم بازار برق با س��اير بازارها بس��یار متفاوت 
و پیچی��ده اس��ت و نمي توان با قواع��د بازار برق 

به راحتي بازي کرد.

  وقتي به شاخص هاي بانك جهاني در سال 
2011، درخص�وص بهب�ود كس�ب وكار نگاه 
مي كنیم، مي بینیم شاخصي را بتازگي ملاك 
ارزيابي كشورها قرار داده است تحت عنوان 
ش�اخص دسترس�ي به انرژي الکتريس�ته. 

تحلیل شما چیست؟
درست است. امروزه دسترسي به انرژي الكتريكي 
از سه زاويه در اقتصاد جهاني مطرح است: نخست 
از زاويه شاخص هاي بهبود فضاي کسب وکار، دوم 
در ارزيابي ش��اخص هاي توس��عه ملي و کشوري 
و س��وم در تحلیل توس��عه منطقه اي. همان طور 
که اش��اره کردم، اي��ران در منطق��ه اي قرار دارد 
که مي تواند دالان انرژي منطقه باش��د. الان اين 
بحث مطرح است که چرا ما در کشورمان گاز را با 
هزينه بسیار زياد استخراج و استحصال مي کنیم 
و با مايع س��ازي آن و ي��ا از طريق خطوط انتقال 
گاز به روستاها و شهرها مي فرستیم؟ در حالي که 
اگر اين س��وخت به انرژي الكتريكي تبديل شود، 
انتق��ال آن راحت ت��ر خواهد ب��ود و هم مصرف 
بهینه ت��ري به همراه دارد و هم از لحاظ ايمني از 

درجه ايمني بالاتري برخوردار است. 
طبیعي است کش��وري مثل ايران که از ظرفیت 
بالاي اقتصادي برخوردار اس��ت، به جاي استفاده 
از انرژي گاز به عنوان س��وخت حرارتي مستقیم 
در دور افتاده ترين روستاها آن هم با هزينه انتقال 
بالا و مخاطرات زياد، مي تواند جريان برق را مورد 
توجه قرار دهد و به جاي گاز، از انرژي برق براي 
روستاها و شهرهای دور افتاده استفاده شود و اگر 
ما افق هاي آينده را بهتر ترسیم کنیم و بر اساس 
ش��اخص هاي جهاني، برنامه ريزي کنیم، ضرورت 
دارد اف��ق تغیی��ر مص��رف حامل هاي ان��رژي را 
جدي تر بگیريم و به سمت استفاده از انرژي هاي 

تمیزتر، ايمن تر و ارزان تر حرکت کنیم. 
بر اس��اس ش��اخص هاي توس��عه يافتگي، امروزه 
در بازاره��اي جهاني مي گويند اگ��ر مي خواهید 
کسب وکاري را راه اندازي کنید، بايد در اولین گام 
جريان برق واحد صنعتي و يا تجاري در دسترس 
سرمايه گذار و کارآفرين باشد. اما مي بینید که در 
سال هاي گذشته ما همیشه تقاضاي صنايع را در 
بهره ب��رداري از انرژي برق مح��دود کرده ايم و به 
صنايع مادر و تولیدي مثل فولادس��ازي گفته ايم 
کمتر تولید کن، چون برق کافي نداريم و ممكن 
اس��ت کش��ور با خاموشي مواجه ش��ود و به نفع 
مصرف خانگي، مصرف صنايع را محدود کرده ايم. 
ام��ا اگر بتوانیم به گون��ه اي برنامه ريزي کنیم که 
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ظرفیت انرژي تولیدي ما بیشتر از تقاضاي داخلي 
باش��د، مي توانیم رشد اقتصادي بالا را هدف قرار 

دهیم. 
لذا براي دست يافتن به نرخ رشد اقتصادی بسیار 
بالا، حتما بايد نرخ انرژي اصلاح شود و به سمت 
نرخ هاي جهاني برود تا س��اير سرمايه گذاري ها را 
توجیه پذير کند و انرژي به اندازه نیاز در دسترس 
باش��د. ما چاره اي نداريم ت��ا صنعت نیروگاهي را 
توسعه دهیم و اين مسئله فقط و فقط نمي تواند با 
سرمايه گذاري دولتي صورت بگیرد. وقتي شما به 
توسعه دولتي نیروگاه ها نگاه مي کنید، مي بینید با 
تداوم رويه کنوني دولت ناچار خواهد بود به جاي 
پرداخت��ن به سیاس��ت گذاري و برنامه ريزي هاي 
کلان، به س��اخت نیروگاه و امثال آن روي آورد و 
درآمدهاي نفتي را مستقیم در صنعت نیروگاهي 
به کار گیرد. به نظر مي رسد اين اقدام دولت، يك 
نوع س��لب فرصت از مردم براي مشارکت واقعي 
اقتصادي اس��ت و تجارت پرس��ود برق را بايد به 
مردم واگذار کرد و دولت بايد با حمايت هاي ويژه 

اجازه دهد روند سرمايه گذاري ها  تشديد شود
.

  البت�ه نبايد فراموش كنیم كه وزارت نیرو 
ب�ه دلیل س�رمايه گذاری ان�دك بخش های 
خصوصی و غیردولتی در صنعت نیروگاهی، 
اق�دام ب�ه س�اخت نی�روگاه كرده اس�ت و 
می خواهد پس از ساخت، اين نیروگاه ها را به 
بخ�ش خصوصی واگ�ذار كند. ش�ما با اين 

سیاست موافقید؟
اي��ن تغییر سیاس��ت و اتفاق از س��ر ناچاری رخ 
می ده��د، چرا ک��ه وزارت نیرو و ش��رکت توانیر 
تعهد دارند که کمبود برقی در کش��ور رخ ندهد 
و چون بخش خصوصی حاضر به س��رمايه گذاری 
نمی شود و خلاء برق در آينده احساس می شود، 
وزارت نیرو چ��اره ای ندارد که جای خالی بخش 
خصوصی را پر کند تا از برنامه هايش عقب نماند. 
البته وزارت نیرو دنبال توس��عه خصوصی س��ازی 
نیروگاه هاست و يك برنامه اين است که برخی از 
نیروگاه ها واگذار ش��ود. البته اخیرا انتقادهايی در 
ارتباط با واگذاری سهام نیروگاه ها در ازای ديون 
دولتی مطرح ش��ده است که تنها چند نیروگاه را 
شامل می ش��ود و به نظر می رسد، اجتناب ناپذير 
هم هس��ت و هر دولتی ممكن است در مقطعی 
برای رد برخی از ديون خود اين گونه تصمیمات 

را اتخاذ کند. 
واقعیت مس��ئله اين است که باز هم می شود اين 
پیش��نهاد را مطرح کرد، حالا که دولت می بیند 
بخش خصوص��ی نمی آيد س��رمايه گذاری کند، 
مشوق های بیش��تری را در نظر بگیرد. به عنوان 
مثال، می توان به جای اينكه شرکت توانیر به بانك 
مرکزی تعهد دهد تا ش��رکت هاي س��رمايه گذار 
بتوانند از تسهیلات اس��تفاده کنند، به خود اين 
ش��رکت ها اجازه داده شود به بانك مرکزی تعهد 
بدهند و با اين روش هم س��ازوکارهای اجرايی را 
می ت��وان تغییر داد و ه��م از ابزارهای مالی نوين 
استفاده کرد تا بخش خصوصی خودش مستقیم 
وارد عرصه شود و نیازی به تضامین وزرات نیرو و 

شرکت توانیر نباشد.

 اگر بخواهیم آزادسازي بازار برق را به طور 
منطق�ي دنب�ال كنی�م، ب�ه نظر ش�ما اين 
آزادس�ازي از كجا بايد ش�روع شود؟ برخي 
معتقدند به دلیل فرسودگي خطوط انتقال، 
حض�ور بخ�ش خصوص�ي ب�راي در اختیار 
گرفتن اي�ن خط�وط توجیه ن�دارد، برخي 
مي گوين�د تا زمان�ي كه بورس ب�رق در كار 
نباشد و قیمت برق به صورت توافق با توانیر 
باش�د، س�اخت نی�روگاه از ب�ازده پايی�ن 

برخوردار است و... شما چه نظري داريد؟
ب��ه نظرم همین راه��ي که وزارت نی��رو ابتدا در 
پیش گرفت، راه مناسبي بود تا توسعه نیروگاه ها 
ب��ه ص��ورت BOO انج��ام گی��رد و تغییر روش 
ق��راردادي از BOT ب��ه BOO راه درس��تي بود و 
مي شود در انتهاي اين مسیر شرکت هاي توزيع و 
انتقال را واگذار کرد. البته اين به مفهوم واگذاري 
اصل ش��بكه برق به بخش خصوصي نیست، بلكه 
مديري��ت توزيع واگذار مي ش��ود و حتي مي توان 
نیروگاه ه��اي موجود را هم بتدري��ج واگذار کرد 
و در فرج��ام اين فرايند حت��ي واگذاري مديريت 
کلان نیروگاه ها و خطوط توزيع امكان پذير خواهد 
بود. اما در ارتباط با تشكیل بورس برق، مقدمات 
م��ورد نیاز آماده ش��ده اس��ت و هیئ��ت تنظیم 
بازار ب��رق ايران ش��كل گرفته و ب��ه عنوان يك 
رگولاتور، بس��یاري از ضوابط و مقررات را تعريف 
و طبقه بن��دي کرده و به صورت دس��تورالعمل و 

آيین نامه هم درآورده است. 
اما اينكه بخواهیم بورس برق تش��كیل دهیم که 
در آنجا بس��ته هاي برق عرض��ه و خريد و فروش 
شود، تنها در ش��رايطي امكان پذير است که نرخ 
برق تولیدي، نرخ تثبیت ش��ده و به روز ش��ده در 
حد نرخ هاي بین المللي باشد. بنابراين وقتي نرخ 
انرژي واقعي ش��د و به تثبیت رس��ید، معاملات 
بسته هاي برق در بورس به راحتي صورت خواهد 
گرفت. البته ممكن اس��ت خودمان يك بازار برق 
ص��وري راه ان��دازي کنی��م، اما اين ب��ازار صوري 
تكاف��وي واقعیت ه��اي بازار را نخواهد داش��ت و 
نتیجه اينكه سیاس��ت هاي مقدماتي آماده شده، 
اما سیاست هاي حمايتي دولت از تولید برق بايد 
ش��فاف تر و جدي تر باش��د، مثل اعطاي وام هاي 
بانكي با نرخ بهره پايین، روشن تر شدن وضعیت 
استفاده از حس��اب ذخیره ارزي و کوتاه تر شدن 
فرايند اعطاي تس��هیلات. اگر قرار اس��ت منابع 
مالي از خارج کش��ور جذب شود، شرايط حضور 
س��رمايه گذاري خارجي به گونه اي باشد که براي 
نیروگاه هاي با روش BOO، ضمانت هاي قانوني و 
پوش��ش هاي بیمه اي لازم ديده شود و بانك هاي 
اي��ران و بانك مرک��زي و وزارت اقتصاد تضمین 
کافي بدهن��د، چرا که بخ��ش خصوصي داخلي 

توان سپردن اين تعهدات سنگین را ندارد.

 يکي از اصلي ترين گره هاي حضور نیافتن 
پروژه ه�اي  در  خارج�ي  س�رمايه گذاري 
نیروگاهي، نبود تضامین كافي است و برخي 
انتقاد دارند، چگونه دول�ت در اجراي طرح 
هاي خود از تضمی�ن بانك مركزي و وزارت 
اقتصاد استفاده مي كند، اما بخش خصوصي 
و غیردولتي از اين امکان نمي توانند استفاده 

كنند؟ به نظر شما مکانیزم تضمین و حمايت 
طرح ه�اي  در  خارج�ي  س�رمايه گذار  از 

نیروگاهي به چه نحوي بايد باشد؟
واقعی��ت اين اس��ت که س��رمايه گذار خارجي به 
دنبال تضمین هاي خیلي قوي است و علاقه دارد 
که اين تضمین ها بیش��تر از ناحیه دولت صورت 
گیرد، لذا اگر دولت دنبال اين اس��ت که اين راه 
را به روي س��رمايه گذاري خارجي باز کند، بهتر 
اس��ت کل نیروگاه را به تملك اولیه خود درآورد 
و به جاي آن تضامین کافي بدهد و در قالب يك 
چارچوب قراردادي اجاره به شرط تملیك، تا زمان 
بازپرداخت تعهدات سرمايه گذار خارجي، نیروگاه 
در اختیار دولت باش��د، اما وقتي سرمايه گذار به 
تعهد خود عم��ل کرد، دولت دس��ت از مالكیت 
نیروگاه بردارد و آن را آزاد کند و اگر سرمايه گذار 
نتوانست به تعهداتش عمل کند، نیروگاه به دولت 
منتقل ش��ود تا آن را واگذار کند و با سرمايه گذار 
تس��ويه حساب کند. لذا اگر دولت تضامین کافي 
ب��ه نیروگاه هاي BOO ندهد، نبايد زياد به حضور 

سرمايه گذار خارجي امیدوار بود.

 يکي از مسائل اساسي به آزادسازي يارانه 
حامل ه�اي ان�رژي برمي گ�ردد و اينک�ه با 
افزايش نرخ سوخت نیروگاه ها از يك سو و 
افزاي�ش نیافتن ن�رخ برق به طور مس�اوي 
ممک�ن اس�ت رون�د س�رمايه گذاري بخش 
خصوصي در صنعت نیروگاهي دچار مشکل 
ش�ود، فک�ر مي كنی�د آزادس�ازي قیم�ت 
حامل های انرژي بايد ب�ه چه نحوي صورت 
گی�رد كه س�رمايه گذاري بخش خصوصي و 

عمومي دچار مشکل نشود؟
فرض کنید نرخ س��وخت نیروگاه ه��ا، اعم از گاز 
يا س��وخت مايع، به نرخ جهاني محاس��به شود، 
طبیعي است که نبايد نگران بود، چرا که در دنیا 
هم با وجود نرخ واقعي س��وخت، سرمايه گذاران 
روي طرح هاي نیروگاهي سرمايه گذاري مي کنند. 
منتهي نرخ برق هم بر اساس بازار رقابتي تعیین 
مي شود، اما اگر نرخ برق در يك بازار رقابتي تعیین 
نشود، صحبت شما درست است و سرمايه گذاري 
در صنعت نیروگاهي به مشكل مي خورد، چرا که 
هزينه تمام ش��ده برق تولیدي و ساير هزينه هاي 
جانب��ي افزايش پیدا مي کند. ل��ذا اگر در فرايند 
آزادس��ازي قیمت حامل هاي انرژي نرخ برق هم 
به تناس��ب آزاد ش��ود، باز هم حاشیه سود امني 
براي سرمايه گذاران وجود خواهد داشت و دولت 
بايد فرايند آزادس��ازي قیمت حامل هاي انرژي را 
در يك بسته جامع ببیند و مي توان از تجربه ديگر 
کش��ورهايي که بخش نیروگاهي توس��ط بخش 
خصوصي اداره مي شود مثل فرانسه، کانادا، ژاپن 
و... بهره برد، تا آنجا که برخي نیروگاه هاي بخش 
خصوصي در يك کش��ور برق خود را به کش��ور 
ديگ��ري ص��ادر مي کنند و اينج��ا معادله تعیین 
کننده، نرخ برق است و نرخ سوخت آنها هم آزاد 
است. بنابراين ما بايد مديريت نیروگاه ها را بهبود 
بخش��یم، بهره وري نیروگاه ها را افزايش دهیم و 

هزينه هاي تولید برق را کاهش دهیم.

 يکي از مزيت ه�اي صنعت برق ايران، بالا 
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بودن توان فني و مهندس�ي ايران است كه 
در صورت اس�تفاده نکردن صحی�ح از اين 
توان امکان تبديل اي�ن نقطه قوت به نقطه 

تهديد وجود دارد. ارزيابي شما چیست؟
مشكل اصلي بخش خصوصي و غیردولتي، جذب 
توان فني و مهندس��ي نیس��ت و حتي به جرأت 
مي توان گفت بخشی از ظرفیت فني و مهندسي 
ما در ساخت، نصب و بهره برداري از نیروگاه های 
جديد، خالي اس��ت. مهندس��ان ما در س��اخت 
توربین، بويلرهاي حرارت��ي و ژنراتور ها توفیقات 
زيادي داش��ته اند، اما نگراني من اين است که با 
روند کنوني به دلیل پايین بودن س��رمايه گذاري 
دولت و کند ش��دن آهنگ سرمايه گذاري بخش 
خصوصي و غیردولتي، بخش��ي از ظرفیت فني و 
مهندس��ي صنعت برق کشور به بخش هاي ديگر 
ش��یفت کند و حتي به کشورهاي ديگر مهاجرت 
کند و تصمیم به ت��رک صنعت برق ايران بگیرد 
ک��ه در اين صورت بازار کار برق ايران به مخاطره 

خواهد افتاد. 
مشكل اصلي ش��رکت هاي سرمايه گذار، از جمله 
ش��اهد، اين نیس��ت که نمي توانن��د از توان فني 
و مهندس��ي خوب داخلي اس��تفاده کنند، بلكه 
مش��كل اصل��ي و دغدغه جدي، تأمین س��رمايه 
اس��ت. اگر دولت بتواند به گونه اي سرمايه مورد 
نی��از را در طرح هاي نیروگاه��ي تأمین کند، به 
نح��وي که پول ارزان به اين بخش تزريق ش��ود، 
ما اين امكان فني و مهندس��ي را داريم که تمام 
طرح هاي نیروگاهي خودمان را به نتیجه برسانیم.

 اما مسئله اينجاست كه كشور به 20 هزار 
م�گاوات برق نی�از دارد و بخ�ش خصوصي 
ت�وان مالي اندك�ي دارد و معم�ولا در ايران 
تشکیل كنسرسیومي از شركت هاي داخلي 
ج�واب نمي دهد و دولت هم كه با تنگناهاي 
مال�ي و س�رمايه اي مواج�ه اس�ت. آيا فکر 
نمي كنید مشکلات ناشي از تحريم سیاسي 
بر روند جذب سرمايه گذاري هاي خارجي در 

صنعت برق سنگیني مي كند؟
مش��كلات ناش��ي از تحريم سیاس��ي ايران فقط 

محدود به صنعت برق کش��ور نمي شود و فضاي 
کلي در خصوص جذب سرمايه هاي خارجي، روند 
مطلوبی نیست. به نظرم اقتصاد ايران حساسیت 
خود را نس��بت به تحريم تا اندازه زيادي از دست 
داده است. کش��ور ما ظرفیت زيادي براي جذب 
س��رمايه گذاري دارد و بسیاري از کشورهاي دنیا 
و ش��رکت هاي خارج��ي مي دانند که ن��رخ بازده 
سرمايه در ايران بسیار بالاست، بويژه اينكه کشور 
ايران، کش��وري جوان، در حال توسعه و نیازمند 

رشد اقتصادي بالاست. 
ه��ر چند اين مس��ئله که در نظام های سیاس��ي 
دنی��ا چه رفتاري با اي��ران صورت مي گیرد و چرا 
سرمايه گذاران به سرمايه گذاری در ايران با ترديد 
نگاه مي کنند و چه فضايي را بايد خودمان ايجاد 
کنیم، چالشی است که بايد براي رفع آن تدبیري 
انديش��ید تا از گردنه هاي ايجاد شده عبور کنیم. 
ام��ا معتقدم اين گرد و غبارهاي سیاس��ي روزي 
فرومي نشیند و فضاي ش��فاف سرمايه گذاري در 
ايران خود را به س��رمايه گذاران خارجي نش��ان 
خواه��د داد و در گ��ذر زم��ان جري��ان طبیعي 
س��رمايه هاي خارج��ي وارد ايران خواهد ش��د و 
لذا فض��ای تحريم را نبايد فض��اي پايدار قلمداد 
کنیم. ه��ر چند برخي قدرت هاي غربي بخواهند 
محدوديت هاي ش��ديدتري را اعم��ال کنند، اما 
يقین دارم اين روند تداوم پیدا نمي کند؛ هر چند 
ممكن اس��ت روند سرمايه گذاري هاي خارجي به 

تأخیر بیفتد، اما تعطیل نمي شود.

 فکر نمي كنید ضرورت تأس�یس بانك و يا 
صن�دوق س�رمايه گذاري در صنع�ت ب�رق 

احساس مي شود؟
به نظرم اين کار بس��یار ض��رورت دارد و مي توان 
کار را از تضمین دولتي و بانكي به سرمايه گذاران 
خارجي ش��روع ک��رد و يك م��دل مالي طراحي 
شود که دولت ضامن سرمايه گذاري شرکت هاي 
خارجي ش��ريك با ش��رکت ها و س��رمايه گذاران 
داخلي باشد تا ما به عنوان شرکت شاهد بتوانیم 
اوراق مش��ارکت ريالي و ارزي منتشر کنیم. باور 
کنید در کش��ور ما س��رمايه کم نیس��ت و گاهي 

اوقات به دلیل اينكه س��رمايه ها درس��ت هدايت 
نمي ش��ود، به بازارهايي مثل س��كه، طلا و ارز و 
مس��كن، حت��ي بازارهاي دلالي حمل��ه مي کند. 
ام��ا دول��ت مي تواند با بس��تن راه ه��اي دلالي و 
کنترل قیمت در برخ��ي بازارها و تعطیل کردن 
س��فته بازي و بورس بازي هاي رايج، بخش��ي از 
سرمايه هاي سرگردان در دست مردم را به صنايع 
اس��تراتژيك و مولد سوق دهد. سئوال اينجاست 
که وقتي دولت نس��بت به انتشار اوراق مشارکت 
اق��دام مي کن��د، روز دوم ديگ��ر اي��ن اوراق پیدا 
نمي ش��ود، پس چرا به شرکتي مثل شاهد اجازه 
انتشار اوراق مش��ارکت داده نمي شود. البته ايده 
تش��كیل بانك برق با س��رمايه گذاري سنديكاي 
برق و پیمانكاران و شرکت ها ايده خوبي است. ما 
شاهد تشكیل بانك هاي خصوصي بدون رويكرد 
تخصصي هس��تیم، پس چرا نبايد دنبال تأسیس 

بانك هاي تخصصي باشیم. 
اما مقدم بر تأسیس بانك، اگر دولت حمايت کند 
و به سرمايه گذاران اجازه استفاده از ابزارهاي مالي 
و پولي، نظیر اوراق مش��ارکت، را بدهد، مي توان 
نقدينگ��ي و س��رمايه هاي لازم را براي طرح هاي 
نیروگاهي تأمین ک��رد و از محل درآمد نیروگاه، 
اص��ل و س��ود اوراق را برگرداند و فعالان صنعت 
برق بايد کمك کنند تا دولت راه را باز کند. ما به 
عنوان ش��رکت شاهد در جلساتي که با مسئولان 
توانیر داش��تیم، هم��واره بر ضرورت اس��تفاده از 
ابزاره��اي مالي جديد تأکی��د کرده ايم و به نظرم 
اين مس��ئله مورد غفلت قرار گرفته است و اگر به 
عن��وان يك مطالبه پیگري ش��ود، راه باز خواهد 
ش��د. چرا که شرکت شاهد به دلیل حضور موفق 
در بورس و در اختیار داش��تن پشتوانه هاي مالي 
و دارايي ه��اي مطمئن اين امكان را دارد تا اوراق 
مش��ارکت براي طرح هاي نیروگاهي منتشر کند 
و دول��ت بايد به طور جدي حماي��ت کند و اين 
تضمین را مي توانیم به دولت بدهیم که به جاي 
36 م��اه، نیروگاه را در کمت��ر از 28 ماه به مدار 

تولید بیاوريم. 

بر اساس شاخص هاي 
توسعه یافتگي، امروزه در 
بازارهاي جهاني مي گویند 

اگر مي خواهيد کسب وکاري 
را راه اندازي کنيد، باید در 

اولين گام جریان برق واحد 
صنعتي و یا تجاري در دسترس 

سرمایه گذار و کارآفرین باشد.


